

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ် (Alligator weed)

Alternanthera philoxeroides

AGRICULTURE VICTORIA

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်မ့ၢ်နီၣ်မနုၤလဲၣ်.

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်နီၣ်အဲၤအကတၢၢ်တကလုၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်လီၤ. နီၣ်အဲၤမၤဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်လီၤဒီးထံကျိၤခံမံၤလၢၣ်လီၤ.

ဘံးထံရံၤယါအပဒိၣ်အံၤအမူအခါအိၣ်ဝဲဒၣ်လၢအကဒုးဟါမၢ်ကွံၣ်ကယံၢ်မ့ၢ်နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်လၢဘံးထံရံၤယါအပူၤန့ၣ်လီၤ.



တၢ်ဂီၤ-နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်အဖိဖဲန့ၣ်မ့ၢ်ကွၢ်အိၣ်ဘူးဘူး

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်န့ၣ်တဂ့ၤဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကအိၣ်အိၣ်ဒီးသ့ၣ်အိၣ်လၢနကရၢၢ်အပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်န့ၣ်ညီန့ၣ်တၢ်ကမၣ်အိၣ်ဒီးမူကူၤန့ၣ်ဝဲန့ၣ် (Mukunuwenna) (*Alternanthera sessilis*) တၢ်အမုၢ်လၢတၢ်သ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်လၢတခါအသးန့ၣ်လီၤ. နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်ထူၣ်တၢ်ဘိလၢနကအဲၣ်ဒီးသ့ၣ်အိၣ်လၢနကရၢၢ်အပူၤဒီးအိၣ်အိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်တခါအံၤအလီၤပြုအသးန့ၣ်ချ့ဒီးပြုလိၣ်အသးဒီးတၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘိ, တၢ်သ့ၣ်တၢ်သ့ၣ်ဒီးတၢ်ဒီးတၢ်လၢအဂၤလၢအမဲထီၣ်လၢ နကရၢၢ်အပူၤ, မၤစ့ၤလီၤတၢ်သ့ၣ်ထီၣ်ဖိထီၣ်အနီၣ်ဂီၢ်ဒီးမၤဘၣ်ဒိပိးလီၤတၢ်သ့ၣ်အိၣ်လၢဟံၣ်တဖၣ်အကံၢ်အစီန့ၣ်လီၤ.

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်ဆူးန့ၣ်စ့ၢ်ကီးထးကိၤအကံၢ်တဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အလိသ့ၣ်ဝဲဒၣ်ဒီးတပူၤဖျဲးဝဲဒၣ်လၢတၢ်ကအိၣ်အိၣ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်အံၤကဲတၢ်လီၢ်တခါလၢတၢ်ဖိလံၤဖိဃၢ်လၢအတဂ့ၤတဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်ဒိပစိတဖၣ်အိၣ်ကဒုအသးအလီၢ်ဒီးဒုးကဲထီၣ်တၢ်ဖိလံၤဖိဃၢ်တဖၣ်လၢအတၢ်အိၣ်သးလၢနဖိၣ်ဂၢ်ဘၣ်အိၣ်ကဲလၢ နကရၢၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်မၤဘၣ်ဒိပခိၣ်ဃၢၤန့ၣ်ဆၢၣ်

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်ဟံးန့ၣ်ကွံၣ်တၢ်လီၢ်လၢထံလဲၤတၢ်အကျိၤတဖၣ်, ကရၢၢ်တဖၣ်, နီၣ်အပျီတဖၣ်ဒီးဆၢၣ်ဖိကိၢ်ဖိအိၣ်ဆၢၣ်လီၢ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အလီၤပြုအသးချ့ဒီးညီညီဒီးတၢ်မၤသံဘၣ်အိၣ်ကဲန့ၣ်လီၤ.

တၢ်မ့ၢ်တၢ်ဘိတခါအံၤကဲတၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးဒိၣ်ဒိၣ်လၢအိၣ်စၢၣ်လၢယါအဆၢၣ်ဖိကိၢ်ဖိလၢအမ့ၢ်တၢ်ဒိသိးဖလးထူဖိစံ မ့ၢ်လၢအနိးဃၢ်ဝဲဒၣ်ထံလဲၤတၢ်အကျိၤတဖၣ်ဒီးမၤစ့ၤလီၤအဝဲသ့ၣ်အတၢ်အိၣ်အပိလီၤ.

ဟံၣ်ကတီၢ်ပုၤကညီတဖၣ်လၢအကသ့ၣ်မ့ၢ်သးဒုဒီးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒိသိးဒီးတၢ်တခဲညၣ်, တၢ်တံၢ်ဒိးတၢ်ဒိးစကံလၢထံကျိၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

လၢထံကျိၤဒိၣ်, ကမိဒီးထံကျိၤတဖၣ်အပူၤ, မၤအါထီၣ်တၢ်အပူၤကလံၤလၢပုၤထူစံဖိတဖၣ်အဂီၢ်ဒီးမၤအါထီၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်အိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်တၢ်ကကွၢ်နီၣ်သ့ၣ်ညါနီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်ဒိလဲၣ်



တၢ်ဂီၤ-နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်အိၣ်ဒီးအဖိဒီးအလၢၣ်

နီၣ်အဲၤလံၣ်က့ထၢၣ်န့ၣ်မဲထီၣ်လၢဒိဒီးထံကျိၤခံမံၤလၢၣ်အလီၤသ့ၣ်လီၤ. အအိၣ်ဒီးအလၢၣ်လၢကပီၤဒီးအလၢၣ်မဲထီၣ်တစူၣ်တစူၣ်လၢအထူၣ်အလီၤန့ၣ်လီၤ.

အထူၣ်န့ၣ်အခၢၣ်သးအိၣ်ဒၣ်အကအိၣ်လီၤ.

အဖိတဖၣ်န့ၣ်မဲထီၣ်လၢအဘိတခါအလီၤဒီးအလွၢ်ဝဲဒၣ်ဒီးလီၤကဲၣ်ဒိသိးတၢ်ဖျၢၣ်သလၢၣ်န့ၣ်လီၤ.

